
فیلم سینمایی »غریب« جدیدترین اثر محمدحسین 
لطیفی با نگاهی به بخشی از زندگی شهید محمد بروجردی 
نوروز امسال در سینما ها اکران شد و تا امروز توانسته حدود 
6 میلیارد تومان فروش داشته باشد. این فیلم سینمایی 
روایتگر اقدامات شهید بروجردی )با بازی بابک حمیدیان( 
و جمعی از همرزمانش در غرب کشور برای سامان دادن به 
اوضاع و رسیدگی به شرایط مردم است. »غریب« محصولی 
از سازمان فرهنگی هنری اوج است که اولین نمایش خود 
را در چهل ویکمین جشــنواره فیلم فجر تجربه کرد و در 
هفدهمین جشــنواره فیلم مقاومت نیز توانست جایزه 
بهترین فیلم را از آن خود کند. بــه بهانه اکران این فیلم 
سینمایی، محمدحسین لطیفی صحبت هایی مطرح کرده 

در ادامه مشروح آن را می خوانید:

چرا این برش از زندگی شــهید بروجردی که روایتگر 
اقدامات او در غرب کشور است را برای ساخت یک فیلم 

سینمایی انتخاب کردید؟
به نظرم دراماتیک ترین لحظاتی که می توان برخوردی سینمایی 
با آن داشــت و جان کلام را در شرایط بحران برای این شهید بیان 
می کرد جنگ 22 روزه کردستان بود. به همین دلیل این برش از 

زندگی شهید بروجردی را انتخاب کردیم. 
وقتی شخصیت اصلی فیلم را بر بستر جنگ و مقاومت تعریف 
می کنید شــرایط ملتهبی ایجاد می شــود و قطعاً این شــرایط 

دراماتیک تر و سینمایی تر است.
شخصیت شهید بروجردی که در فیلم »غریب« تعریف 
شده نشانه هایی جزئی در رفتار و اخلاق دارد که مخاطب را 
با او همراه می کند. آیا این ویژگی های شخصیتی مثل صبور 

بودن، لبخند زدن و... واقعی هستند؟
صد در صد ویژگی های اخلاقــی و حتی ویژگی های اینچنینی 
که در فیلــم می بینیــم و اینکه شــهید بروجــردی تأکید دارد 

هیچوقت دست به اسلحه نمی برد مگر اینکه مجبور شود، همگی 
از خصوصیات اخلاقی ایشــان بوده و حتی ما در بســیاری مواقع 
نتوانستیم ویژگی های اخلاقی ایشان را ترسیم کنیم چراکه ایشان 
بیش از آنچه کــه در فیلم می بینید روحیه  مدارا داشــتند و برای 

برقراری صلح تلاش می کردند.
رجوع به شخصیت شهید بروجردی جدا از این بحث که 
ماجرا های پیرامون او جذابیت ســینمایی دارند، به لحاظ 
اجتماعی و سیاســی چه کارکرد امروزی می تواند داشته 

باشد؟
من از زبان خیلی ها شنیدم پس از دیدن »غریب« به این نکته 
اشاره کرده اند که ما در روزگاری زندگی می کنیم که شاید اگر 10 
نفر مثل شهید بروجردی داشتیم بسیاری از مشکلات مان حل بود. 
این نشان می دهد که اتفاقاً فیلم »غریب« در زمان خوبی ساخته 
شده است. کسی که وقتی می بیند دو دستگی ایجاد شده، خطاب 
به افراد می گوید آنقدر دشمن دارم که نمی دانم با آن ها باید بجنگم 

یا خیر، برای امروز ما حرف های بسیاری دارد. 
نکته دیگر این اســت که باید به مردم اعتماد کرد و این نگاه در 
عملکرد شهید بروجردی وجود دارد و در گوشه گوشه فیلم »غریب« 
به چشــم می خورد. مصداق های زیادی در فیلم وجود دارد که با 
آن ها برخورد خواهید کرد، اما نکته قابل تأمل این اســت که باید 
بگویم وقتی این فیلمنامه نوشته شد و فیلمبرداری را آغاز کردیم، 
10 روز بعد اتفاقات تلخ و ناخوشایند سال گذشته در کشور رخ داد. 
در واقع اگر مصداق هایی هم وجــود دارد باید بگویم که این موارد 

بر اساس اتفاقات سال گذشته در فیلمنامه گنجانده نشده است. 
با این تفاســیر می توان »غریب« را فیلمی سیاســی 

دانست؟
»غریب« را اصلًا فیلمی سیاسی نمی دانم، خودم اصلًا شخصیتی 
سیاسی نیستم و علاقه ای هم به سیاست و گفتگو های سیاسی ندارم 
و حتی به مدیران ارشد کشور که خواستار گفتگو بودند؛ گفته ام که 
ما با هم گفتگویی نداریم، چون شما سیاستمدار هستید و من فکر 

می کنم هنرمند هستم که البته شاید هم نباشم.
در فیلم »غریب« نشانه های دیگری هم وجود دارد که 
می تواند اشاره ای به امروز کشور ما باشد. به عنوان مثال 
چرا شخصیت نفوذی فیلم را فردی انتخاب کردید که در 

یک سکانس سعی دارد مردم را مجبور کند نماز بخوانند؟
این شخصیت ها و اتفاقات و صحنه ها بر اساس تحقیقات میدانی 
ما در فیلم گنجانده شده اند. شــهید بروجردی سال ها پیش به ما 
می گوید که نفوذی فقط درد ارتش نیســت، از نفوذی ها بترسید. 
متأســفانه ما در طول این سال ها حواســمان به نفوذی هایی که 
خودشان را کاتولیک تر از پاپ نشان می دهند، نیست؛ در حالیکه 
آن ها برای کشور خطرناک تر هستند. »غریب« صادقانه غریب است، 
شخصیتی مثل محمد بروجردی در شرایطی قرار دارد که همه خود 
را همراه او نشان می دهند، اما او غریب است چراکه ایده آل هایش 

بسیار متفاوت است. 
آیا از شرایط اکران و میزان استقبالی که از فیلم »غریب« 

صورت گرفته، رضایت دارید؟
معتقدم اگر فیلم خوب باشد ممکن اســت در اکران در مقابل 
یک فیلم کمدی نتواند فروش جالب توجهی داشته باشد. البته من 
چندین فیلم کمدی ســاخته ام، ولی می دانم که بعد از دیدن یک 
فیلم کمدی معمولاً آن را دور می اندازید و چیز زیادی از آن به یاد 
نمی آورید و فقط خنده هایتان را به یاد می آورید در حالیکه امثال 

فیلم »غریب« در بایگانی تاریخ سینمای ایران می ماند.
مخاطب اصلی »غریب« را مردم می دانید یا مسئولان؟

هر دو را مخاطب فیلم می دانم. مســئولان هم باید این فیلم را 
ببینند و رویه های خود را در راستای الگو گرفتن از شهید بروجردی 
تغییر دهند و مردم هم مخاطب این فیلم هستند تا ببینند که ما 

چه ایده آل هایی داشتیم. 
ما باید جنسی از مدیران را در کشورمان شاهد باشیم که با مردم 
در تعامل باشند و شهید بروجردی چنین شخصیتی است و می تواند 

الگویی برای همه مدیران باشد./ایلنا

صاحب امتیاز: موسسه فرهنگی هنری وصف صبا 
مدیر مسئول و سردبیر: محمدرضا شفیعی 

www.rooznamehsaba.com

rooznamehsaba

تهران - خیابان آیت الله مدنی - کوچه خجسته منش - پلاک 5
تلفن: 6- ۷۷5۸2422     فکس: ۷۷54۸245

چاپ: موسسه فرهنگی مطبوعاتی ایران 
توزیع: نشر گستر امروز 

 حرف های لطیفی درباره فیلم سینمایی غریب 

شهید بروجردی می تواند الگویی برای مدیران باشد


